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آینه خبر

برگزاری نشست فصلی وحدت و 
اخوت فرماندهان ارتش و سپاه

ســپاه نیوز: نشســت فصلی وحــدت و اخوت  �
فرماندهان ارتش و سپاه با حضور امیر عبدالرحیم 
موســوی فرمانده کل ارتش، سردار حسین سلامی 
حجت الاســلام  پاســداران،  ســپاه  کل  فرمانــده 
حاجی صادقــی نماینــده ولــی فقیــه در ســپاه، 
حجت الاســلام محمدحســنی رئیــس ســازمان 
عقیدتــی سیاســی ارتش و اعضای هیئت رئیســه 
ارتش و ســپاه، فرماندهان نیروهای دو ســازمان، 
در محل ســتاد فرماندهی کل ســپاه برگزار شــد. 
در ایــن نشســت کــه بــر تــداوم همکاری های 
گذشــته و روزآمد ســازی راهکارهــای هم افزایی 
و هم راســتایی بیشــتر برای ارتقای تــوان دفاعی 
و مقابلــه بــا تهدیدات متصور از جبهه دشــمنان 
تأکید و تبادل نظر شــد؛ فرمانده کل سپاه با تشکر و 
خرسندی از حضور فرماندهان و برادران ارتش در 
جمع پاسداران حریم ولایت، از فرماندهی معظم 
کل قــوا به عنوان نقطه ثقــل و عامل وحدت امت 
اسلام و به ویژه همدلی بین ارتش و سپاه یاد کرد و 
گفت: «برادری های ما ریشه در تعالیم الهام بخش 
قرآن کریم و اهل بیت(ع) ، عاشورای حسینی و نیز 
همراهی های باشــکوه دوران دفاع مقدس و پس 
از آن دارد و بیانگر این معناست که ما یک پیکره و 

ید واحده هستیم».
او بــا تأکیــد بر اینکــه ارتقای قــدرت دفاعی و 
توان بازدارندگی کشــور در سایه وحدت و همدلی 
نیروهای مســلح به ویژه ارتش و ســپاه رقم خورده 
اســت، عنوان کرد: «به دلیل برداشــت و احساس 
مشــترک و درک یکســان نســبت بــه مخاطرات و 
تهدیدات، این همراهی روز به روز گســترش خواهد 
یافــت و ارتش و ســپاه با انســجام هرچه بیشــتر، 
دوشادوش هم در مســیر عزت آفرینی برای انقلاب 
اسلامی، نظام و کشور و صیانت از امنیت و آرامش 

ملت ایران گام برمی دارند».
ســردار ســلامی با بیان اینکه ما سنگرنشینانی 
واحد با آرمان های مشــترک در دفــاع از انقلاب و 
میهن عزیز اســلامی هســتیم، گفت: «امیدواریم به 
برکت همه مجاهدت هــای فرزندان این مرز و بوم ، 
همان گونه که تا امروز دشــمنان نتوانســتند ذره ای 
شکست را به ما تحمیل کنند، این سربلندی و عزت 
تداوم یابــد و خداوند متعال به همه فرماندهان ما 
توفیق دهــد، تا جان در بدن داریــم، در این صراط 
مســتقیم با پرچمداری رهبر عزیــز و فرزانه انقلاب 

اسلامی گام برداریم».
امیــر موســوی فرمانــده کل ارتش نیــز در این 
نشســت با تأکید بر اینکه همدلی، وحدت و اخوت 
ارتش و ســپاه موجب خرسندی فرماندهی معظم 
کل قوا اســت، گفت: «ملت عزیز ما نیز وقتی ارتش 
و ســپاه را در کنار هم و دســت در دســت یکدیگر 
بــرای دفاع از انقلاب اســلامی و کشــور می بینند، 

خوشحال تر و امیدوارتر می شوند».
دانش آموختگــی  مراســم  «در  افــزود:  او 
دانشــگاه های افســری در محضر فرمانده معظم 
کل قوا متعهد شــدیم که دســت از دســت ســپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی در نیاوریم تا نظام سلطه 
به ســرکردگی آمریکای جهانخــوار فرو ریزد و عمر 
رژیم منحوس صهیونیســتی به سر آید؛ بر این قول 

خود تا آخرین لحظه پایبند خواهیم بود».
امیر موســوی با بیان اینکه دشمنان همواره در 
تلاش اند تا خللی در صمیمیت، همراهی و همدلی 
ارتش و ســپاه ایجــاد کنند، عنوان کــرد: «بصیرت، 
درایت و آگاهی آحاد فرماندهان و کارکنان نیروهای 
مســلح در اطاعت از فرمان فرماندهی معظم کل 
قوا مبنی بر حفظ وحــدت، به طور قطع توطئه های 
آنان را ناکام خواهد گذاشت و امیدواریم این وحدت 
روز به روز در عرصه های مختلف آموزشی، فرهنگی 

و عملیاتی بیش از گذشته خود را نشان دهد».
آموزشی  مکان های  واگذاری  برای  سپاه  آمادگي 

و  ورزشی برای کنکور
همچنیــن در پــی بیانیه مشــترک وزرای علوم 
و بهداشــت مبنی بــر برگــزاری آزمون سراســری 
دانشــگاه ها و مؤسســات آموزش عالی در روزهای 
۲۹، ۳۰ و ۳۱ مرداد و اول شهریور، سخنگوی سپاه، 
با اعلام آمادگی ســپاه برای کمک به تأمین فضای 
مورد نیــاز جهت برگزاری آزمون کنکور سراســری 
کشــور، گفت: «بر اســاس تدبیر فرمانده کل ســپاه 
مقــرر گردید در صــورت درخواســت وزارت علوم 
و اســتانداران محترم سراســر کشــور و متناسب با 
نیازهای اعلامی، ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
دانشــگاه ها و مراکز عمده آموزشی و ورزشی خود 
که از اســتانداردهای لازم برای اجرای پروتکل های 
آزمــون و نیز دســتورالعمل های بهداشــتی مورد 
تأیید ستاد ملی مبارزه با کرونا برخوردار هستند، در 

اختیار مجریان آزمون قرار دهد».
ســردار رمضان شــریف افزود: «بی شک تحقق 
مطلوب این رخــداد مبارک آن هم در شــرایطی که 
آحاد ملت و از جمله داوطلبان کنکور سراســری در 
حال مبارزه نفسگیر با شــیوع بیماری کرونا هستند، 
نیازمند یک رویکرد، همراهی و مشارکت ملی است 
تا به فضل الهی نسل جوان دانشجوی آینده جامعه 
به عنوان سرمایه های راهبردی کشور در کمال امنیت، 
آرامش، ســلامت و با مراقبت و رعایت پروتکل های 
بهداشــتی با حضور موفق در آزمون کنکور، خود را 
مهیای ورود به دانشــگاه و طی مدارج علمی برای 
پیشرفت و سربلندی ایران عزیز کنند. سپاه و بسیج در 
برگزاری کنکور سراسری از هرگونه کمک به مجریان 

و دست اندرکاران آن دریغ نخواهد کرد».
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در مباحثه ای اینستاگرامی مطرح شد؛ نقد مجید تفرشی به مستند «قمار»

بازگشایی سفارت آمریکا؛ فاز بعدی مک فارلین
مجید تفرشی:   هاشمی با اجازه امام مذاکره کرد  

مهرشــاد ایمانی: پس از گذشــت ســه  دهه از ماجرای 
مک فارلیــن و مذاکرات اواســط دهه ۶۰ میــان برخی از 
مقامــات ایرانی با مقامات وقــت آمریکایی این موضوع 
هنوز محل مناقشــه و بحث اســت و ابعاد آن همچنان 
به طور کامل عیان نشده است. شاید به  همین دلیل باشد 
کــه به تازگی مســتندی با عنوان «قمار» توســط مهدی  
دزفولی ساخته شده اســت تا به بررسی بیشتر ابعاد آن 
ماجرا بپردازد. پس از انتشار این مستند، دزفولی به عنوان 
کارگــردان اثر با مجید تفرشــی، پژوهشــگر و مورخ به 
مباحثه ای اینستاگرامی نشســتند و ضمن نقد مستند از 
سوی تفرشی هریک به اظهار دیدگاه های خود پرداختند. 
در مجــال پیــش رو ماحصل بخشــی از ایــن مباحثه را 

مطالعه می کنید.
 مستندی پروژه محور نه پژوهش محور

مجید تفرشی، مورخ در این مباحثه گفت: «ماجرای 
مک فارلین یا همــان ایران گیت با آنکــه از اجرایش ۳۴ 
ســال می گذرد امــا همچنــان موضوعی داغ اســت و 
حساسیت های جدی بر آن وجود دارد. برای مثال بعد از 
برکناری هوک در آمریکا و تعیین جانشین او یعنی الیوت 
آبرامز که در ماجرای مک فارلین نقش داشته است، این 
موضوع بازهم تیتر مطبوعات شد. در موضوع ایران کنترا 
بسیاری اسرار مگو وجود دارد و در قیاس با صدها اثری 
که درباره این موضوع در خارج از ایران نوشته شده است، 
در ایران منابع محدودی وجود دارد و کار هر فیلم سازی 
را دشــوار می کند. من از ســال ۶۵ کــه مقطع کوتاهی 
روزنامه نگار بــودم، درگیر این ماجرا هســتم. به هر حال 
مســئله امنیتی و حساسی است و خطرات پژوهش هم 
دارد و کار بر این موضوع مثل بر لبه تیغ راه رفتن اســت. 
در ایران کسانی هستند که از توضیح درباره این موضوع 
خوشحال نمی شوند. به همه این دلایل این فیلم ارزش 

تحلیل دارد؛ چه در کمیت و چه در کیفیت».
تفرشی در ادامه این گفت وگو تصریح کرد: «ماجرای 
مک فارلیــن بــرای آمریکایی ها هم بســیار مهم اســت 
زیــرا در آن موضوع نقض اختیارات ریاســت جمهوری 
و سوءاســتفاده از قدرت توســط باند ریگان رخ داد. من 
بــاور دارم کــه کلیت مســتند اخیر پروژه محور اســت؛ 
یعنــی نــه پژوهش محور و نــه گفت وگو محــور بلکه 
پروژه محور اســت. فیلم ساز قبل از ســاخت این مستند 
نتیجه گرفته و می دانســته که با چه افرادی می خواهد 
تسویه حساب کند. او جســت وجو کرده تا برای نتیجه از 
پیش معلوم شده، استشهاد و مواد خام جمع کند. البته 
با افرادی هم گفت وگو کرده تا پز بی طرفی اش هم حفظ 
شود در صورتی که این مستند دارای تاریخ مصرف است 

و برای مسائل امروز ساخته شده است».
این پژوهشگر خطاب به دزفولی گفت: «در این مستند 
اتکای زیادی به خاطرات شده است که یا منابع خارجی 
را درست ندیده اید یا در مصرفش صرفه جویی کرده اید. 
گزارش کمیسیون تاور چندصد صفحه است. این گزارش 
مهم ترین منبع جمع آوری شــده در موضوع مک فارلین 
اســت. کلیت این گــزارش دروغ نیســت و می تواند در 
این موضوع راهگشــا باشــد. دیگر آنکه افــرادی که در 
این پــروژه گفت وگومحور صحبــت کرده اند یک جنس 
نیســتند. آنهایی که مطلع هســتند، حــرف نمی زنند و 
آنهایی که مطلع نیستند زیاد حرف می زنند. در مصاحبه 
و تاریخ شــفاهی ممکن اســت چند مشکل پیش آید؛ یا 
گاهی با دروغ گویی روبه رو می شــویم یا گاهی هم زوال 
عقــل در مصاحبه کنندگان مســن دیده می شــود. آقای 
وردی نژاد که امین آقای هاشمی بود، کتابی در موضوع 
مک فارلین نوشته اســت که یا به خواسته خودش یا به 
دســتور، این کتاب منتشر نشده اســت. افراد دیگری هم 
بوده اند که اشتیاقی به ســخن گفتن درباره این موضوع 
نداشــته اند؛ بنابراین فقدان روایت کامل در داخل کشور 
یک حقیقت اســت». او ادامه داد: «تصور خامی وجود 
دارد که اســرائیل، آمریکا، اروپا و کشورهای عربی از ابتدا 
تا انتهــای جنگ ایران و عراق خط مشــخص و ثابتی را 
طی کردند؛ در صورتی کــه زاویه دید آنها تغییر کرد که 
در این فیلم به این مسئله توجه نشده است که این تغییر 
زاویه دیــد چقدر در مذاکرات ایران گیــت تأثیرگذار بوده 
است. واقعیت این است که جامعه بین المللی و به ویژه 
آمریکا فقط به دنبال معامله با ایران نبودند بلکه سعی 
می کردند تغییری ساختاری در مناسبات بین المللی خود 

ایجاد کنند».

او در انتقاد به بخش هایی از مســتند قمار گفت: «در 
مستند گفته می شود مک فارلین معاون ریگان بوده است؛ 
درصورتی که مک فارلین مشاور امنیت ملی دولت آمریکا 
و نه معاون ریگان بود یا در جایی گفته می شــود آلبرت 
حکیم، عضو وزارت خارجه آمریکا بوده اســت که اصلا 
این طور نیست؛ او یک یهودی اســرائیلیِ  ایرانی بود که 
با ســازمان های امنیتی اســرائیل هم ارتباط داشت و در 
آمریکا کاسبی می کرد. به هرحال این فیلم از نظر شکستن 
تابوی ســخن گفتن درباره ماجــرای مک فارلین یا همان 
ایران گیت مفید و قابل تقدیر است اما نگاه جناحی دارد».

 استفاده از منابع متعدد در ساخت مستند
مهــدی دزفولی، ســازنده مســتند قمار در پاســخ 
بــه انتقادهای تفرشــی گفت: «واقعا این طــور نبود که 
پروژه محور این مســتند را بســازیم. من که در ســال۸۷ 
وارد مقطع لیســانس شــدم، مطالعاتی درباره موضوع 
مک فارلین داشــتم امــا از ســال ۹۶ و ۹۷ به طور جدی 
بر این موضــوع کار کردم. با افراد متعــددی درباره اش 
صحبت کردم. آقای علی هاشــمی به مــا کمک کرد و 
مصاحبــه مفصلی با او داشــتیم و نگاهم به این پرونده 
بازتر شــد. از جمله افراد دیگر دکتر شهبازی بود که با او 
صحبــت کردیم و بحث هایی داشــتیم. از هرکدام از این 
شــخصیت ها مطالبی را آموختیم. کتاب آقای محســن 
هاشــمی هم مورد اســتفاده ما بود که در این کتاب به 
دیدگاه های آقای هاشمی رفسنجانی درباره این موضوع 
پرداخته  است. کتاب مطالعات جنگ هم مورد استفاده 
بود. علاوه بر اینها کتاب خاطرات سال ۶۵ آقای هاشمی 
هم مورد توجه بود که درباره این موضوع مطالبی را بیان 

کرده اند».
 وجود فضای شدید ضدآمریکایی در ابتدای انقلاب

تفرشی در ادامه بیان کرد: «متأسفانه یا خوشبختانه 
در ابتدای انقــلاب جو ضدآمریکایی وجود داشــت که 
بیشــتر از ســوی نیروهای چپ گرا این جو به وجود آمده 
بود. شــرایطی ایجاد شــده بود که هر کــس به آمریکا 
فحــش نمــی داد، متهم می شــد. در این شــرایط والتر 
ال.کاتلر به عنوان سفیر آمریکا در ایران معرفی شد اما در 
اتفاقی عجیب دولت موقت با محوریت ابراهیم یزدی به 
دولت آمریکا اعلام کردند این ســفیر جدید مورد پذیرش 
نیســت. علت اعلامی هم آن بود که سفیر معرفی شده 
سوابق استعماری دارد اما علت اصلی و باطنی آن بود 
که دولت بازرگان تمایل داشت سفیری از آمریکا به ایران 
فرستاده شــود که از مخالفان شاه بوده باشد که آمریکا 
هم زیر بار اِعمال نظر ایران نرفت. بعد به دلیل مذاکرات 
الجزایر که دکتر چمــران، دکتر یزدی و مهندس بازرگان 
حضور داشتند، دولت موقت در شرایطی قرار گرفت که 
اســتعفا داد؛ هرچند در منابع فارسی نام دکتر چمران از 
این مذاکرات سانسور می شود زیرا تمایلی وجود ندارد که 
ایشان به عنوان بخشــی از مذاکره با آمریکا و برژینسکی 
معرفی شود زیرا تاریخ نویسان رسمی می خواهند بگوید 
مذاکره بد اســت و در فیلم شــما هم همین خط پیش 

گرفته شده است».
 موضع امام درباره مذاکره با آمریکا

تفرشــی در ادامه نقد مســتند قمار تصریح کرد: «در 
مســتند گفته شــده که امام دو بار گفت با آمریکایی ها 
مذاکره نکنید؛ این ســخن درســتی نیســت. مذاکرات با 
آمریــکا در مذاکرات الجزایــر با اطلاع امــام بود. حتی 

گفته اند کــه رجایی و نبــوی برای مذاکــره درباره حل 
موضوع گروگان گیری از امام مجوز داشتند. در این مستند 
گفته می شود که هاشمی رفسنجانی بدون اطلاع امام با 
آمریکایی ها مذاکره کرد که امکان ندارد آقای هاشمی و 
تیمش بدون اطلاع امام بروند با آمریکایی ها مذاکره کنند 
و در این مستند بارها چنین حرفی زده می شود که کاملا 

موضوع نادرستی است».
 نیاز ایران در زمان جنگ به سلاح های آمریکایی

این مورخ درباره نیاز ایران به ســلاح در دوران جنگ 
هم گفت: «یک واقعیت اســت که ایران در میانه جنگ 
به ســلاح های آمریکایی احتیاج داشــت. بعضی از آن 
ســلاح ها برای ایران بود که آمریکایی هــا به ایران نداده 
بودند، بخشی از آنها را بختیار کنسل کرد، بخشی را خود 
آمریــکا لغو کرد و مقداری از آنهــا را هم دولت بازرگان 
لغو کــرد. در مذاکرات مک فارلین عــلاوه بر کمک های 
لجســتیکی، ایران به نقشــه های مهمی از عراق دست 
یافت. در زمان آن مذاکرات ایران از نظر نظامی قفل بود. 
یک نگاه این بود که ایران نباید بعد از فتح خرمشــهر به 
جنگ ادامه مــی داد و نگاه دیگری بر ادامه جنگ اصرار 
داشــت. ادامه جنگ بدون این مذاکرات امکان نداشت. 
ایرانی ها برای گشودن راه سیاسی و به دست آوردن سلاح 
مذاکره کردند و آمریکایی ها هم برای به دست آوردن پول 
برای کنتراها و به دســت آوردن کردیت سیاســی مذاکره 
کردنــد. از طرفی دولت آمریکا که در ابتدای جنگ مانند 
عرب ها، اسرائیل، بختیار و اویسی خواهان پیروزی عراق 
بود، در سال های آخر جنگ تمایل داشت که هیچ یک از 
دو طرف یعنی ایران و عراق پیروز جنگ نباشــند. در آن 
زمان ایران باید از این تغییر رویکرد استفاده می کرد و راه 

دیگری نداشت».
 احتمال بازگشایی سفارت آمریکا

تفرشی ادامه داد: «یک قضاوت این است که بگوییم 
مگر مانند الان موشک نداشتیم؟ نه، نداشتیم و وضعیت 
ایران مانند امروز نبود که با افتخار ســلاح تولید می کنیم 
و موشک های بالستیک هم تولید می کنیم. دیگر آنکه به 
باور من اگر بحث ازدست دادن خاک ایران باشد، تردیدی 
نیســت که به هر قیمتی باید با آمریــکا مذاکره کرد زیرا 
منافع ملی این گونه اقتضا می کند. اگر تصور می کنید که 
دشــمن یا رقیب در مذاکره با حسن نیت وارد می شود و 
منافع خود را کنار می گذارد. اینکه می گویید آمریکایی ها 
نارو زدند، صحیح نیست زیرا همه دنبال منافع خودشان 
هســتند. آمریکا که از سیاست های عربی عاجز شده بود 
می خواست باب جدیدی باز کند و ایران را به عنوان یک 
واقعیت غیرقابل انکار بپذیرد. حتی این تغییرات داشت 
به بازگشــایی ســفارت آمریکا در ایران هم منجر می شد 
و در گزارش هــا به طور جدی به ایــن موضوع پرداخته 
شــده که البته در مستند شما بســیار کم رنگ است زیرا 
شــما می خواهید طوری القا کنید که طــرف آمریکایی 
همه جانبه قصد کلک زدن داشته است. کار تا جایی پیش 
رفته بود که برای بازگشــایی ســفارت، سفیر هم معلوم 
شده بود و جیمز گلن بیل که استاد روابط ایران و آمریکا 

بود یکی از کاندیداهای اصلی سفارت در ایران بود».
دزفولی درباره این ســخن تفرشــی گفت: «البته این 
موضوع را در گزارش تاور ندیده ام و این را آقای کری آن 
زمان که سناتور بود در گزارشی عنوان کرد که به گزارش 

کری هم معروف شد».

پاسخ به سخن تفرشی درباره اطلاع امام از مذاکرات
سازنده مستند قمار در بخش دیگری از سخنانش در 
پاسخ به این ادعا که امام در جریان مذاکرات بوده است، 
گفت: «شــما می گویید امــام در جریان کامــل مذاکرات 
قرار داشــتند. آقای هاشمی رفسنجانی در سخنرانی خود 
در ۱۳ آبــان ۶۵ می گوید: من نمونه های بســیار زیادی از 
اســتیصال آمریکایی ها را در سینه ام انباشته ام و مطالبی 
دراین باره دارم که نمی شــود اینجا همــه آنها را مطرح 
کرد و شــاید در آینده چنیــن فرصتی پیش آید و صحبت 
بکنیم... در فرودگاه مهرآباد معلوم شــد اینها آمریکایی 
هســتند و از طرف ریگان برای مسئولان عالی رتبه کشور 
پیام آوردند. ما فوری با دوســتان خود جلســه گذاشتیم 
و اینها را سه ســاعت و نیم در فــرودگاه معطل و متوقف 
کردیم. خدمت امام مســئله عرض شــد، امام فرمود با 
اینها جلسه نگذارید، پیامشان را هم نگیرید و ببینید اینها 
برای چه به ایــران آمدند. آنها را به هتل منتقل کردیم و 
در هتل گفتند هیئت با مدیریت مک فارلین از طرف ریگان 
هدیــه آوردند، هدیه برای هر یک از ما [رؤســای قوا] یک 
ســلاح کمری و پیام هم می خواستند حضورا در جلسه 
اعلام کنند. یک کیک صلیبی شــکل هم آورده بودند که 
این کلید فتح روابط اســت. این سخنان آقای هاشمی به 
نقل از روزنامه اطلاعات مورخ ۱۴ آبان ۶۵ است. اگر امام 
در جریان مذاکره بودند و آقای هاشمی هم که مخالفتی 
با مذاکره نداشــت، چرا باید این طور سخن بگوید؟ خیلی 
صریح می توانســت بگوید با آمریکایی ها مذاکره کردیم 
و امــام هم در جریان بودند و هیچ مخالفتی نداشــتند و 
این طور موضع دوپهلو نگیرند. دیگر آنکه منطقی اســت 
که امام در جریان بحث تبادل ســلاح قرار داشــتند و این 
موضوع با عقل هم سازگار است؛ زیرا بحث جنگ و منافع 
ملی در میان بود. امام در جریان تهیه ســلاح بودند؛ زیرا 
می گفتند ما از یک ســری دلال ســلاح را تهیه می کنیم و 
حالا آنها این ســلاح ها را از آمریکا می آورند، برای منافع 
ملی مهم نیست، اما به دلایلی که داشتند مخالف مذاکره 
سیاسی بودند. در حقیقت امام در جریان مذاکرات پشت 
پرده برای آینده جمهوری اسلامی و آینده بعد از فوتشان 
نبودند؛ زیرا می دانیم که موضوع مک فارلین برای موضوع 
گروگان ها آغاز شــد. پس امــام دوگانه عمل نمی کردند؛ 

امام خط قرمزی داشتند و آن، مذاکره با آمریکا بود».
صرفه جویی هاشمی در راست گفتن

تفرشی در پاســخ به این ســخنان گفت: «زمانی به 
خانم مارگارت تاچر گفتنــد چرا این قدر دروغ می گویی؟ 
گفــت: دروغ نمی گویــم، در راســت گویی صرفه جویی 
می کنم. حالا آقای هاشمی در راست گفتن صرفه جویی 
کرده اســت. اصلا اگــر همه  چیز در مک فارلین راســت 
بوده است، دلیلی نداشت کتاب وردی نژاد و گزارش های 
دیگر در دســترس ما نباشد. اما مشخصا درباره امام هم 
چنــد نکته لازم اســت؛ امام یک سیاســت مدار پیچیده 
و چندلایه اســت و اصلا این طور نیســت که به مســائل 
سیاســی روز آشنا نبوده باشد. او اگر سیاست قرن بیستم 
را نمی دانست، هرگز پیروز نمی شد. از سوی دیگر، چطور 
ممکن اســت در محیط امنیتی ایران در زمان جنگ، یک 
هواپیما بدون دانســتن مقامات ایرانی زمین بنشــیند و 
عده ای از حاضران در هواپیما به هتل اســتقلال بروند و 
خدمــه هم چند روز در هواپیما بماننــد؟ از نظر من این 

روایت منطقی نیست».
مشکل «چه کسی مذاکره کند» است

تفرشی در پایان این مباحثه خطاب به دزفولی گفت: 
«شما از مذاکره بدتان می آید مگر آنکه دوستان خودتان 
مذاکره کنند. در دوره خاتمی تلاش شــد تا گفت وگویی 
میان او و کلینتون رخ دهد، اما نشــد؛ زیرا مشــکل شما 
این اســت که چه کســی مذاکره کند. من قبول دارم که 
مذاکرات در برهه های مختلف خام دســتانه انجام شده، 
اما شــما می خواهید بگویید کل مذاکره بد است، اما به 
دســت ما انجام شود بد نیست و خاتمی و روحانی نباید 
مذاکــره کنند. به نظر من مذاکرات مک فارلین راه غلطی 
نبود، اما خام دستانه بود. شــما در مستند خود چه پیام 
و دســتاوردی بــرای حل معضلات داریــد؟ هیچ! مدام 
می گوییــد مذاکره خوب بکنید. مذاکره خوب چیســت؟ 
حذف صورت مســئله امکان پذیر نیست. مذاکره کردن یا 
مذاکره نکردن هر دو تاکتیکی اســت که بر اساس منافع 
ملی تعیین می شــود. اینکه دســتورالعمل کلی بدهید، 

درست نیست».

سخنی با برادرم فتاح
حســین شــریعتمداری: اظهارات آقای فتاح در  �

برنامــه تلویزیونــی نگاه یک، بلافاصله با اســتقبال 
گسترده رســانه های دشمن و سایت های ضد انقلاب 
رو به رو شــد. اگر ایشان در سخنان خود به واقعیاتی 
هرچند تلخ اشاره کرده بودند، تنها جرمشان این بود 
که چرا به عنوان یک مســئول نظام، سفره دل خود 
را در میدان دید دشــمنان تابلودار اســلام و انقلاب 
گشــوده اند! کــه هرچنــد اقدامی ناپســند بود ولی 
فقط از ناپختگی ایشــان حکایت می کرد. اما، آنچه 
تأســف آور و ســؤال برانگیز اســت اینکه بسیاری از 
اظهارات ایشــان واقعیت نداشت و برخی دیگر نیز 
وارونه مطرح شــده بود و تأســف آور تر آنکه جناب 
فتاح نمی توانســت از غیر واقعی بودن آنچه مطرح 
کرده بود، بی خبر باشــد! و دقیقا همین نکته اســت 
که اظهارات ایشــان در برنامه نــگاه یک را غیرقابل 
توجیه می کند!... بایــد از برادر عزیزمان جناب فتاح 
پرسید که آیا به بازتاب اظهارات خود در رسانه های 
دشــمنان تابلو دار نظام توجه فرموده اید؟ چرا برای 
شــما که فرزند انقلاب و از مسئولان شیفته خدمت 
هســتید، این همه کف و سوت می زنند؟! آیا غیر از این 
اســت که جناب عالی با اظهــارات غیر واقعی خود 
بســیاری از پایگاه های نظام نظیر ســپاه و ارتش را 
که دشــمن بارها از آنها زخم های کاری برداشــته و 
ســیلی های سخت خورده اســت، زیر سؤال برده و 
با ادعاهای غیرواقعی خود به سوءاســتفاده! متهم 
کرده اید؟! حتما ســخن حکیمانه و توصیه عالمانه 
حضرت امام(ره) را به خاطر دارید که هرگاه دشمن 
زبان و قلم به تمجید از شــما گشــود، بدانید که به 
خطا رفته و در زمین دشــمن به کار گرفته شــده اید. 
(نقل به مضمــون) برادر عزیز برفــرض که ادعای 
جنابعالی صحت داشــته باشــد -که ندارد- آیا اگر 
فلان ملک بنیاد در اختیار فلان بخش ارتش و سپاه 
قرار گرفته باشــد سوءاستفاده شخصی شده است؟ 
و یا گناهی بــزرگ و خطایی نابخشــودنی رخ داده 
است؟ که در صفحه تلویزیون ظاهر می شوید و آنها 
را چنان به باد انتقاد می گیرید که گویی ارتش و سپاه 

دشمن هستند؟!

لبنان و مسئله فشار خارجی
امیر موسوی: باید به یاد آورد که زمان کناره گیری  �

ســعد حریری از قدرت چه اتفاقــی در لبنان افتاد و 
برخی اعضای کابینه چگونه با خارج کردن ارز خزانه 
این کشور را خالی کردند تا دولت بعدی نتواند موفق 
باشد. در ماه های اخیر حسن دیاب کوشید تا به برخی 
از این پرونده های فســاد اقتصادی در لبنان رسیدگی 
کند که از جملــه آنها می توان بــه پرونده اختلاس 
۱۱ میلیارد دلاری فواد ســنیوره، نخســت وزیر اسبق 
لبنان اشــاره کرد. این اجازه اما به دولت داده نشد و 
جریان های سیاسی در لبنان با فشار بر دولت مانع از 
پیشبرد امور شدند. دیاب در شرایطی روی کار آمد که 
ســعد حریری پیش از این با حمایت های همه جانبه 
کشــورهای غربی و عربی به منظور اصلاح روی کار 
آمده بود که موفق هم نشــد. با روی کار آمدن دیاب 
کشورهای غربی اقدام به وضع تحریم های اقتصادی 
علیه لبنان کردند و این مسئله موجب فشار مضاعف 
به دولت و ملت لبنان شــد. در شــرایط مذکور قابل 
پیش بینی بود که دولت حســن دیــاب نمی تواند به 
کار خود ادامه دهد اما برخی مســائل نیز باعث شد 
این روند تسریع شود. از جمله آنکه برخی گروه های 
سیاســی نظیر ۱۴ مارس طرفداران خود را به خیابان 
آوردند و شعارهای خطرناکی علیه دولت سر دادند. 
آنهــا همچنین تــلاش کردند حــزب االله را متهم به 
ناکارآمدی و تقصیر داشتن در وضعیت کنونی لبنان 
کننــد تا به برخی اهــداف خود در عرصه سیاســی 
دســت یابند. دیاب به دنبال این است که لبنان را از 
بن بســت خارج کرده و مسیر را برای دولتی که همه 
جریان های سیاســی طرفدار آن روی آن توافق دارند 

بگشاید.

همه علیه فساد؛ همه علیه شفاف سازی!
منصور مظفــری: موضــوع «پرویز فتــاح» از آن  �

جهت مهــم و تأثیرگذار بــود که جامعــه، مصداق 
بارز«مارگزیده» بود و ترسیدن از «ریسمانِ سیاه و سپید» 
یعنی چون «احمدی نژاد» نامی، سال ها قبل با شعارها 
و «بگم بگم» ها آمد و بنیان «مدیریت و نظم و اندیشه» 
را در این سرزمین دستخوشِ ویرانی کرد؛ حالا تا یکی 
«عَلَمِ» «عدالتخواهی» و «دفــاع از بیت المال» روی 
شــانه می گذارد، ترس همــه را فرا می گیرد که بازهم 
یک «شــبه احمدی نژاد» دیگر؟ و ایــن یعنی جامعه 
دیگر تاب و توانی برای بردوش نهادن یک «شــعارزده 
پوپولیست» که روی شــانه مردم بنشیند و هی شعار 
بدهــد و هی افشــا کند امــا در عمل نه تنهــا «خیر» 
نرســاند که «شر مطلق» باشد؛ ندارند و اگر نه، کیست 
کــه از مبارزه بــا «ویژه خواری» و «مبارزه با فســاد» و 
«شفاف سازی واقعی» روی گردان باشد؟! آنچه نگاه ها 
را بــه خود جلب کــرد، محتوای کلام نبــود، به قول 
یکی از کارشناســان، «مردم» از حرف «پرویز فتاح» جا 
نخوردند، از لحن و طرز بیان او ترسیدند که باز «موسم 
انتخابات» شــد و یک «احمدی نژادی» تام و تمام وارد 
گود شــد! موضوع مهمی که لا به لای متن و حاشــیه 
گفت وگوی «پرویز فتاح» با تلویزیون گم شــد، تلاش 
برای دیده شــدن نبود یا پرخاش به این و آن که مهم 
شفافیتِ برخی ماجراها بود که انگار، نصفه و نیمه نیز 

نمی خواهیم بپذیریم.

روابط عمومی حزب مؤتلفه اســلامی: ســید مصطفی میرسلیم رئیس 
شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی و نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با هفته نامه «شما» در پاسخ به این پرسش 
که برخی معتقد هستند اظهارات شما درباره رشوه ۶۵ میلیاردی باعث 
شــکاف بین جریان اصولگرایی می شــود یا جریان رقیب سوءاســتفاده 
می کند، نظر شــما چیست؟ گفـــت: رشوه در اشــکال گوناگون و فساد 
مانند موریانه ســتون های نظام را پوک خواهد کــرد و خدای ناکرده اگر 
عمومیت یابد، نه از اصولگرایی و نه از اصلاح طلبی حقیقی اثری باقی 

نخواهد ماند.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه افرادی می گویند دلیل بیان این موضوعات برای این اســت 
که شما در مجلس مسئولیتی نگرفتید یا برای دیده شدن است و حالا این 
مباحث را مطرح می کنید، پاســخ شما به این ادعا ها چیست؟ گفت: عهد 
با مردم این بود که در مجلس برای خدمت به آنها از هیچ سعی و تلاشی 
فروگذار نکنیم و این بزرگ ترین و مهم ترین مســئولیت است. این اقدامات 

خود را ســعی می کنیم به طور سنجیده دنبال کنیم و برای مان هم مهم 
نیست که ملامت مان کنند یا تمجید. باید پاسخی برای وجدان بیدار مردم 

داشت و در ورای همه آنها پروردگار متعال مراقب ما است.
میرســلیم در پاسخ به ســؤالی مبنی بر اینکه آیا در این پرونده کسی 
را محکوم یا مجرم دانســتید یا فقط اســناد را تحویل قوه قضائیه دادید؟ 
گفــت: هر پرونده قبــل از صدور حکم مجرمیت بایــد مراحلی را از نظر 
قضائی طی کند که ابتدا بررســی اسناد اســت؛ اگر اسناد متقن و مستدل 
باشد، به افرادی ظنین می شوند. پس از بازجویی از آنها ممکن است آنها 
و عده ای دیگر متهم شــوند؛ آن گاه محاکمه صــورت می گیرد و افرادی 
محکوم به جرم می شوند. تا امروز افرادی مظنون و عده ای هم متهم اند 

و بازجویی ادامه دارد و ان شاءاالله حق اثبات خواهد شد.
او در پاسخ به پرســش دیگری مبنی بر اینکه عده ای گفتند چرا اگر با 
آقای قالیباف اختلافی بوده، حاضر شدید در یک لیست قرار بگیرید و حتی 
برخی معتقد هستند ایشان سر لیست بودند، چرا شما قبول کردید؟ گفت: 
آقای قالیباف در دوران مســئولیت های اجرائی خــود خدمات ارزنده ای 

انجام داده که باید تقدیر شــود؛ در همان حال زیر نظر ایشــان اشــتباهات 
مهمــی رخ داده که به موقع به ایشــان تذکر کتبی و شــفاهی داده ام و 
باید اصلاح می شــد و به اینجا نمی رسید که جانشین مورد اعتماد ایشان 
دستگیر و گرفتار شود و بسیاری از مدیران شهرداری درگیر مفاسد شوند.

رئیس شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی ادامه داد: البته اینها برای 
اعتبار مدیر ارشــد افتخار محسوب نمی شود. بدانید که نه فقط برای من، 
بلکه برای همه مردم این ســؤال مطرح اســت که مگر در شهرداری چه 
خبر بوده که رد شــدن طرح تحقیق و تفحص موجب ابراز تشکر ایشان از 

مجلس شد؟
رئیس شــورای مرکزی حزب مؤتلفه اســلامی در پاســخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه چرا درباره اظهارات شــما این قدر به حزب مؤتلفه اسلامی 
و شــما حمله کردند؟ دشــمنی این جریــان و رســانه های آنها با حزب 
مؤتلفه چیســت؟ گفت: برخی نگران افشاشــدن تخلفات و تباهی های 
خودشــان هســتند و اگر با مؤتلفه یا این جانب مقابله می کنند، به دلیل 

ساکت ننشستن و کوتاه نیامدن مؤتلفه در مقابل فساد است.

مصطفی میرسلیم:
بازجویى از متهمان رشوه 65 میلیاردى ادامه دارد


